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= JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠKOFJA 
LOKA sporoča, da je dnevni red zborovanja 
v toliko izpremenjen, da predavanja ne bo, 
pač pa bo razprava o podrobnih učnih načrtih 
za nižjo in višjo ljudsko šolo. Ostali dnevni 
red neizpremenjen! Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO ORMOŽ 
bo zborovalo v soboto, dne 3. decembra, ob 
9. uri dopoldne v državni ljudski šoli v Ormo
žu. Poleg običajnih točk je na dnevnem redu 
tudi predavanje tovariša VI. Klemenčiča o 
»Zgodovinskem pouku v osn. šoli; in preda
vanje g. prof. Franja Žgeča — »Haloze!« — 
Vabljeni vsi tovariši, posebno novinci. 

' Odbor. 



= ČLANI SLOV. ŠOLSKE MATICE V 
LENDAVSKEM SREZU se naprošajo, da na
kažejo članarino za leto 1938. na ček. račun 
sreskega društva JUU po položnicah, katere 
prejmejo te dni vse šole. 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V LI

TIJI je zborovalo dne 12. novembra 1938. v 
posvetovalnici na mestnem magistratu v 
Ljubljani. Uvodoma je predsednik tov. Jože 
Župančič pojasnil vzroke, zakaj tako pozno 
zborujemo. Izrekel je vsem navzočim pozdra
ve, prisrčno dobrodošlico pa novo vstopiv
šim: tov. Olgi Izlakar iz Šmartna, tov. Bekar 
Pelagiji iz Št. Vida, tov. Kotniku Konradu iz 
Sv. Križa, tov. Šteblaj Majdi iz Št. Jurija in 
tov. Majer Bogdani iz Polšnika. Zbor je nato 
stoje počastil spomin umrle članice tov. Anice 
Thurnherjeve iz Višnje gore in ge. Koprivo
ve, matere našega blagajnika. 

V situacijskem poročilu je naglasil tov. 
predsednik porast draginje in iznesel nujno 
potrebo, da se zvišajo prejemki državnega 
uradništva. Nato je poročal o sprejemu pred
stavnikov vseh uradniških skupin pri banu 
g. dr. Marku Natlačenu, ki je obljubil zvi
šanje plač na prihodnjo pomlad. 

V začetku šolskega leta je znašal učitelj
ski stalež v našem srezu 169 učnih moči (63 
učiteljev in 102 učiteljici). Organiziranih je 
le 101, kar je dovolj žalostno spričevalo za 
neobičajno visoko število neorganiziranih. 

Neka v JUU novo vstopivša tovarišica, 
ki je pa že več let v službi, je obenem z vsto
pom zaprosila za intervencijo v osebni za
devi. Odbor je na svoji zadnji seji odklonil 
intervencijo z ozirom na naš lanski sklep, ki 
zahteva za vsakega člana enoletno čakalno 
dobo. Izvzeti so le novinci, ki takoj ob spre
jetju v državno službo postanejo člani. Občni 
zfeor je soglasno odobril postopek odbora. 
Sklep pa se podaljša! 

Tajniško poročilo poda tov. tajnik Franjo 
Trošt. Med drugim čita tudi dopis, R. K., ki 
vabi učiteljstvo k sodelovanju. 

Blagajniško poročilo poda tov. Kopriva 
Janez. Javlja sklep odborove seje, da bo vsak 
dolžnik izterjan pravnim potom. 

O banovinski skupščini poroča tov. Ko
priva, o zagrebški pa tov. Trošt. Z obžalova
njem smo vzeli na znanje, da je banovinska 
skupščina z izjemo dveh delegatov našega 
društva ukinila znižanje članarine učiteljskim 
pripravnikom. 

Tov. predsednik je še dopolnil poročilo 
o zagrebški skupščini. Zbor se je soglasno 
izrekel za izpremembo pravil, ki naj onemo
gočijo take skupščine, ki mečejo zaradi ne
vzgojene in nedisciplinirane manjšine sra
moto na ves učiteljski stan naše države. 

Odbornik tov. Arnošt Adamič je poudar
jal nujno potrebo, da sodelujejo vsi učitelji 
v JUU. Pokazal je tudi na žalostne osebne 
razloge, čemu nekateri izstopajo. Končal je: 
JUU očitajo, da s svojimi intervencijami ne 
uspe. Še slabše pa bi bilo, če bi ne imeli no
bene organizacije! (Živahno pritrjevanje.) 

Program bodočega dela: Soglasno je bil 
sprejet delovni načrt za šol. leto 1938./39., ki 
ga je predložil predsednik tov. Župančič: 
Ogled Narodne galerije, hospitacija na poiz
kusni šoli v Ljubljani, predavanje tov. Urat
nika o izdelavi praktičnih učil in samoučil; 
predavanje tov. Kotnika o risanju, zlasti o 
narodni ornameratiki; ogled litijske predilni
ce, ter nabiranje snovi za domoznanstvo in 
folkloro. O poslednji točki je podal podrob
nejša navodila še tov. Adamič, ki bo sestavil 
pregledne vprašalne pole. Po možnosti bomo 
izdali zbrano snov v posebni knjigi in tako 
z delom proslavili 60letnico obstoja našega 
društva. 

Naše sresko društvo JUU bo organiziralo 
za 70letnico obstoja slovenske učiteljske or
ganizacije tabor v Ljubljani. K sodelovanju 
bomo povabili vseh 8 sreskih društev JUU 
okrog Ljubljane. 

O pomoči za obmejno in kočevsko deco 
je govorila odbornica tov. Kovičeva Leopol
dina. Sklenemo, da bomo zbirali knjige in 
ostalo. Akcijo bo vodila tov. Kovičeva. 

Tov. Acceto predlaga, da izposluje JUU 
enkratno počitniško vozovnico za vse učitelje. 
Soglasno pritrdimo! 

Zatem smo rešili še več šolskih, prosvet
nih in stanovskih zadev. Navzočnostna pola 
je izkazala 65 članov. Nato smo si ogledali 
magistratne zanimivosti. Potem pa smo šli v 
Jakopičev paviljon, kjer smo si ob znižani 
vstopnini ogledali uspelo Jakčevo razstavo. 
Franjo Trošt, tajnik. Jože Župančič, preds. 

f JUU SRESKO DRUŠTVO BREŽICE 
je zborovalo v soboto, 12. novembra 1938., v 
prostorih ljudske šole na Senovem. Po uvod
nih formalnostih tov. predsednika poda tov. 
Ankele tajniško poročilo, iz katerega je raz
vidno, da je število članstva v društvu 91, da 
smo imeli 4 zborovanja in odbor 4 seje ter 
je bilo prejetih in oddanih 386 dopisov. Tov. 
blagajnik Žener poda sliko finančnega stanja 
našega društva in obravnava proračun za po
slovno leto 1938./39., ki izkazuje 14.700 din iz
datkov proti 15.690 din dohodkov. Pohvalno 
omenja, da so vplačila članstva v tem letu 
rednejša, izdatkov pa je bilo manj, tako da 
dolg sekciji znaša le še 848 din. Upa, da bo 
v tem letu stvar poravnana in bo novi bla
gajnik imel lažje stališče. V imenu nadzor
nega odbora poroča član tov. Mikulič, da je 
pregledal blagajno in našel vse v najlepšem 
redu. 

O banovinski skupščini je poročala tov. 
Zorkova, o zgodovinski glavni skupščini pa 
tov. Ravbar. 

Pri slučajnostih je bil izvoljen za pover
jenika Učit. zadruge tov. Aparnik in se je 
za revno učit. družino nabralo 100 din. Mno
go se je govorilo o celibatu učiteljic. V debato 
so posegli zlasti tov.(ice) Ivanuš, Bahovčeva, 
Česnova, Levstik, Ankele, Zdešarjeva, a do 
zaključka ali celo do odprave celibata nismo 
prišli. Očitkov je bilo mnogo, zlasti s strani 
tovarišic, končno je ta gordijski vozel pre
trgala tov. TomšeRozinova, ki je predlagala, 
naj se osnuje pri društvu ženski odsek s sle
dečimi članicami: Zorkova, Česnova, Zdešar
jeva in Arnškova. Ta odsek naj izdela točne 
načrte, ki jih bo potem društvo odpremilo 
dalje sekciji in ta na merodajna mesta. Pred
vsem pa tovarišice: številneje posečajte dru
štvena zborovanja, kjer redno iznašajte svoje 
težnje, posezajte aktivno v društveno delo
vanje in uspeh vam bo, ob podpori vseh to
varišev, zasiguran. Prihodnje zborovanje bo v 
Sevnici dne 7. decembra 1938. ob 11. uri, na 
katerem bo predavanje g. profesorja Šiliha 
Gustava iz Maribora o temi »Aktualna peda
goška vprašanja naše dobe s posebnim ozirom 
na delo naše ljudske šole«, drugo zborovanje 
pa bo v začetku februarja v Brežicah s pre
davanjem tov. Bahovčeve. 
R. Ivanuš, preds. Ankele France, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOV. GORICAH je imelo občni 
zbor in zborovanje dne 12. novembra 1938. ob 
9. uri na drž. ljudski šoli pri Sv. Lenartu v Slo
venskih goricah. Navzočih je bilo 64 % vsega 
članstva. 

Po uvodnih formalnostih in pozdravnem 
govoru je podal tov. predsednik situacijsko 
poročilo in obravnaval dopise, kar se je vzelo 
brez posebnih debat na znanje. 

O banovinski skupščini je poročal tovariš 
Križnic Jotsip, o glavni skupščini pa tovariš 
predsednik. Obe izčrpni in zanimivi poročili 
je vzelo članstvo z zadovoljstvom na znanje 
ter obsojalo razdiralno delo manjšine v Za
grebu. 

Sledili sta poročili tajnika in blagajnika. 
Proračun za letošnje šolsko leto je bil so
glasno sprejet in je isti kakor lani. Tovariš 
blagajnik je podal tudi navodila, kako se naj 
plačuje članarina, kako se naj novi člani pri
javijo itd. Seznanjal je tudi novopristopivše 
in ostalo članstvo med seboj. Predsednik nad
zornega odbora tovariš Golob Josip je nato 
predlagal odboru priznanico za delo v pre
teklem letu. Predlog je bil soglasno sprejet. 

Upravni odbor, nadzorni odbor in sta
novsko častno razsodišče smo spopolnili z ne
katerimi na novo izvoljenimi člani. 

Soglasno so bile sprejete sledeče reso
lucije: 

1. Učiteljstvu se naj prizna stalnost. 
2. Odpravi se naj celibat, ker je eno

stranski in krivičen. 
3. Šolska uprava se naj loči od politične. 
4. Dovoli se naj poštninska prostost za 

vse pošiljke šolam. 
5. Končno se naj uredi položaj šolskih 

upraviteljev. 
6. Pripravniki se naj po izpolnjenih pogo

jih, t. j . po 3 letih službovanja, takoj preve
dejo v uradniško skupino. 

7. Prejemki poročenih učiteljic se naj iz
enačijo s prejemki neporočenih v smislu 
gesla: »Za enako delo enako plačilo«. 

8. Neobhodno je potrebno, da se pre
jemki učiteljstva zvišajo sporedno z narašča
njem cen vseh življenjskih potrebščin in to 
takoj, da se prepreči nadaljnja zadolžitev, ki 
je že katastrofalna. 

9. Rodbinska doklada za ženo se naj ta
koj vrne. 

10. Prizna se naj rodbinska doklada za 
otroke v prostem znesku mesečno po 150 din. 

Med 10minutnim odmorom si je ogledalo 
navzoče učiteljstvo stenski relief Evrope, ki 
ga je izdelal na sprednjo steno učilnice v ve
likosti 3,5 m X 3 m tovariš Vipavec Viktor. 
Izrazila se je splošna želja, da bi pri prihod
njem zborovanju o tem svojem delu podrob
neje poročal. 

Pri slučajnostih se sklene, da se naj dru
štveno delo poživi s tem, da se pri vsakem 
zborovanju določi program za prihodnje zbo
rovanje, pri katerem naj bi po možnosti so
delovale vse šole. Po predlogu tov. Fr. Rogla 
izdelajo vse šole do prihodnjič poročilo o 
šolskem obisku zadnjih 5 let. 

Prihodnje zborovanje bo meseca januarja. 

O glavni skupščini poroča tov. Rozman, 
o izredni skupščini pa dopolni tov. predsed
nik. 

Sprejeti so bili sledeči sklepi: 
1. Kot prva izdaja realističnih knjižic naj 

bi izšla kmetijska čitanka. 
2. Izdajanje realističnih knjižic naj bi 

prevzela sekcija in naj bi od tega finansirala 
tudi »Popotnika« in »Učit. tovariša«, naša čla
narina naj bi se pa na ta način znižala (tov. 
Hudales). 

3. Prosvetna oblast naj dokončno uredi 
vprašanje šolske obveznosti. Učenci, ki so 
dovršili 14. starostno leto, vlagajo prošnje na 
bansko upravo za predčasen odpust iz šole. 
Vse prošnje se rešujejo ugodno. Da se po
enostavi uradovanje, naj se v tej zadevi po
stopa takole: a) Da se strogo izvaja zakon o 
ljudskih šolah glede šol. obveznosti in se zato 
prepreči vlaganje prošenj za predčasni od
pust, b) Če tega ni mogoče doseči, naj se do
voli šol. upraviteljem, da sami rešujejo take 
prošnje, ker oni poznajo najbolje upraviče
nost in neupravičenost takih prošenj (tov. 
Predan). 

Tov. Predan poroča o občnem zboru mla
dinskih pevovodij dne 2. nov. t. 1. v Mariboru 
in poziva one, ki se za mladinsko glasbo za
nimajo, k sodelovanju. Aprila ima v progra
mu mladinski koncert za naše okrožje, v maju 
pa bi bil velik koncert združenih mladinskih 
zborov v Mariboru. 

Referent za »Mlad. matico« v našem sre
zu tov. Tratnik poroča, da je v srezu okoli 
450 naročnikov »Našega roda« t. j . 12 % vseh 
šolarjev. Poudarja se, da je dolžnost vsakega 
učitelja, delati za ta list, ker ga izdaja naš 
stan in ker gre vos presežek za povzdigo kva
litete in kvantitete. — Pridružili se bomo 
akciji za zbiranje letne naročnine »Naš. roda« 
za revne obmejne otroke in akciji za nabira
nje knjig, obleke in obutve zanje. 

Sledi program predavanj za tekoče šolsko 
leto s sodelovanjem članstva: o mladinskem 
skrbstvu in sodstvu, o vtisih s potovanja po 
Italiji in o pospeševanju kmetijstva v šoli. 
Eno zborovanje bi bilo skupno z drugimi 
bližnjimi društvi. 

Tajniško in blagajniško poročilo se sprej
meta brez debate. Prihodnje zborovanje se 
bo vršilo na Rečici ob Savinji. 
Oskar Hudales, preds. Jadviga Golež, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠO
ŠTANJ je zborovalo dne 5. novembra 1938. 
v Šoštanju in imelo svoj občni zbor. 

Tov. predsednik je v svojih uvodnih ori
sih obravnaval vprašanja in dogodke, ki so se 
uvrstili v razdobju od zadnjega zborovanja in 
ki zadevajo narod, stan ter organizacijo. Pred
očil je misli in čustva, ki nas spremljajo ob 
20 letnici naše narodne samostojnosti in dr
žavne skupnosti. V glavnih potezah prikaže 
naše narodno in prosvetno življenje pred 20 
leti ter kritično premotri našo narodno raz
vojno pot, posebej pa še razvojno pot naše
ga stanu in naše stanovske organizacije. Ko 
stopamo v novo obdobje naše narodne zgo
dovine, smo si svesti vseh dolžnosti, svesti 
pa smo si tudi svojih pravic. Za te naše pra
vice se bomo borili s podvojeno silo v okviru 
naše stanovske organizacije. Uspehi bodo za
viseli od nas samih, od naše stanovske zave
sti in borbenosti. 

S temi mislimi je otvoril predsednik obč
ni zbor. S toplimi besedami je sprejel v našo 
sredo premeščene in na novo nameščene to
varišice in tovariše: Iglarjevo Marico, Me
terčevo Marto, Ravnikarjevo Danico, Peterca 
Aleksandra in Duha Otmarja s pozivom, naj 
se udejstvujejo v prvih vrstah naše stanov
ske organizacije. 

Poročilo tajnika je v svojem prvem delu 
obsegalo ves zgodovinski razvoj naše stanov
ske organizacije od začetka do zagrebške 
skupščine, v drugem delu pa razvoj našega 
društva in notranje sile, s katero razpolagamo. 
V preteklem letu smo v prvi vrsti hoteli akti
vizirati vise članstvo in smo razposlali 3 an
ketne pole. Prva je obsegala življenjska vpra
šanja našega društva, druga naj bi razjasnila 
sliko gmotnega stanja učiteljstva in tretja nas 
naj bi uvajala v sistematični študij kulturnih 
in socialnih razmer lastnega šolskega okoliša. 
Te anketne pole si je osvojila tudi sekcija in 
jih razmnožene razposlala tudi ostalim dru
štvom v obravnavo. 

V društvu smo osnovali posvetovalnico, 
v kateri dobi lahko vsak član pojasnila in na
svete v vprašanjih, ki zadevajo učiteljstvo. 
Imeli smo pa komaj 2 primera v obravnavi. 

Zborovanj je imelo društvo 5 in na teh 
smo imeli 3 predavanja in 2 referata. Povpreč
na udeležba je bila 72 %. Odborovih sej je 
bilo 5. Članov je imelo društvo do danes 46. 

Blagajničarka poroča, da se je članarina 
dovolj redno plačevala in izkazuje blačaii
majhen prebitek. Obveznosti napram sekciji 
smo izpolnili. 

Nadzorni odbor predlaga po pregledu 
blagajniških in tajniških knjig odboru raz
rešnico, kar se soglasno izvrši. Nato se izgla
suje proračun za bodoče leto, ki je bil izgla
sovan proti 2 glasovoma. 

Načrt za bodoče leto: Na vsakem zboro
vanju predavanje. Predavanja naj bi se črpa
la iz prirodopisnih ved in naj bi uvajala uči
teljstvo v prvilno uporabljanje najenostav
nejših učil v prirodoslovnem pouku. Zboro
vanja bomo pomnožili in bi na istih nastopali 
domači referenti. Tem bomo določili korefe
rente in bomo na ta način živahnost pri zbo
rovanjih zelo povečali. 

V stanovsko razsodišče se izvolijo tov. 
Stopar, Pokeržnik in Majer. 

Tov. Uraše obravnava sekcijski obračun 
in proračun in se ista sprejmeta. 

Nato poda predsednik poročilo o bano
vinski in državni skupščini, katerih zadnja 
nas nujno sili k čimprejšnji spremembi pra
vil, da se v bodoče ognemo sličnim nekvali
ficiranim nastopom, kakršni so se dogodili. 
Mencej, predsednik. Robinščak, tajnik. 

T. č. tajnica: 
Urban A. Valerija. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO GOR
NJI GRAD je imelo svoj letni občni zbor 
dne 12. nov. 1938. v Radmirju. Navzočih 44 
članov = 88 %. 

Tov. predsednik se spominja 20 letnice 
našega osvobojenja in izraža upanje za lepo 
bodočnost. 

Poročilo o dopisih poda tov. tajnica, o 
banovinski skupščini pa poroča tov. predsed
nik, ki predvsem poudarja discipliniranost 
članstva, njegovo stanovsko zavednost in na
čelo demokracije, ki vlada v naši organiza
ciji. Neorganizirano članstvo je treba priteg
niti v naše vrste. Na banov, skupščini se je 
razpravljalo o odnosih med učiteljstvom in 
prosvetno oblastjo ter o naših pravičnih za
htevah: o napredovanjih, poročenim polne do
klade, ukine naj se celibat in zvišajo prejem
ki. Predvsem poroča o sklepih v tiskovnem 
odseku; povečan »Naš rod«; »Učit. tiskarna« 
bo začela izdajati priročnike, ki bodo prila
godeni modernim stremljenjem v pouku. Po
seben odbor pedag. praktikov in pisateljev bo 
dajal navodila, zbiral material in ga izdajal. 
— Proračun sekcije ostane isti, samo postavka 
za »Popotnika« se zviša, ker se mu je povečal 
obseg. 

T. č. predsednik: 
Košenina L. Vlado. 


